
Druk BRM Nr 105/2010  
Projekt z dnia 7 czerwca 2010 r. 

 
 

UCHWAŁA Nr  
RADY MIEJSKIEJ w ŁODZI 

z dnia  
 

 
w sprawie podania do publicznej wiadomości opinii i wniosków wynikających 

z konsultacji z mieszkańcami Miasta Łodzi dotyczących zmian w statutach osiedli. 
 
 
 Na podstawie art. 18 ust.1 i art. 5a ust.2 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie 
gminnym (Dz. U. z 2001 r. Nr 142, poz. 1591,z 2002 r. Nr 23, poz. 220, Nr 62, poz. 558, Nr 
113, poz. 984, Nr 153, poz. 1271, Nr 214, poz. 1806, z 2003 r. Nr 80, poz. 717, Nr 162, poz. 
1568, z 2004 r. Nr 102, poz. 1055, Nr 116, poz. 1203, Nr 167, poz. 1759, z 2005 r. Nr 172, 
poz. 1441, Nr 175, poz. 1457, z 2006 r. Nr 17, poz. 128 i Nr 181, poz. 1337, z 2007 r. Nr 48, 
poz.327, Nr 138, poz.974 i Nr 173, poz.1218, z 2008 r. 180, poz. 1111 i Nr 223, poz.1458, z 
2009 r. Nr 52, poz.420 i Nr 157, poz. 1241 oraz z 2010 r. Nr 28, poz.142 i 146), w związku z 
§ 7 uchwały Nr XXI/412/99 Rady Miejskiej w Łodzi z dnia 22 września 1999 r. w sprawie 
ogólnych zasad i trybu przeprowadzania konsultacji z mieszkańcami Miasta Łodzi, 
zmienionej uchwałą Nr XXVII/549/99 Rady Miejskiej w Łodzi z dnia 15 grudnia 1999 r., 
Rada Miejska w Łodzi 
 

uchwala, co następuje: 
 
 
   § 1. Podaje się do publicznej wiadomości opinie i wnioski wynikające z konsultacji 
z mieszkańcami Miasta Łodzi dotyczących zmian w statutach osiedli, ujęte w załączniku do 
uchwały, poprzez wywieszenie ich na tablicach ogłoszeń Urzędu Miasta Łodzi oraz 
w siedzibach rad jednostek pomocniczych Miasta Łodzi - osiedli. 
 
   § 2. Wykonanie uchwały powierza się Prezydentowi Miasta Łodzi. 
 

§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 
 
 
 

Przewodniczący 
Rady Miejskiej w Łodzi 

 
 

Tomasz KACPRZAK 
 
 
 

Projektodawcą uchwały jest  
Komisja Jednostek Pomocniczych Miasta 
Rady Miejskiej w  Łodzi 
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Załącznik  
do uchwały Nr  
Rady Miejskiej w Łodzi 
z dnia  

 

 
Zestawienie  

wyników konsultacji przeprowadzonych w dniach 22 kwietnia - 24 maja 2010 r.                    
z mieszkańcami Miasta Łodzi w sprawie zmian w statutach osiedli. 

 
Konsultacje przeprowadzono zgodnie z uchwałą Nr LXXXIII/1453/10 Rady 

Miejskiej w Łodzi z dnia 31 marca 2010 r. o przeprowadzeniu konsultacji w sprawie 
zmian w statutach osiedli. 
 

Mieszkańcy Miasta Łodzi wyrazili swoją opinię poprzez zaznaczenie odpowiedzi 
„Popieram”, „Jestem przeciw” albo „Nie mam zdania” na pytanie konsultacyjne 
zawarte w formularzu konsultacyjnym: Czy popiera Pan/i proponowane zmiany                       
w statutach osiedli polegające na zwiększeniu zakresu zadań i kompetencji jednostek 
pomocniczych ?  
 

 
Wyniki konsultacji w podziale na jednostki pomocnicze Miasta Łodzi-osiedla: 

 
Lp. Jednostka pomocnicza 

Miasta  
Łodzi - osiedle 

Liczba 
uprawnionych do 

głosowania        
w wyborach       

do rad osiedli      
wg stanu          
na dzień 

31 marca 2010 r.   

Liczba głosów 
 
„POPIERAM”, tj. 

popierających 
proponowane 

zmiany w statutach 
osiedli 

„JESTEM 
PRZECIW”, tj. 

 przeciwnych 
proponowanym 

zmianom           
w statutach osiedli  

„NIE MAM   
  ZDANIA”, tj. 

wstrzymujących się 

1.  Bałuty Zachodnie   5.360 9 0 0 
2.  Radogoszcz 28.159 6 0 0 
3.  Łagiewniki   1.418 0 0 0 
4.  Julianów-Marysin-Rogi 10.059 6 0 0 
5.  Bałuty-Doły 40.091 7 0 0 
6.  Bałuty-Centrum 45.208             17 0 0 
7.  Teofilów-Wielkopolska 43.329             15 0 0 
8.  Wzniesień Łódzkich   1.043  4 0 0 
9.  Nad Nerem      840             10 0 0 
10.  Ruda   9.620  2 0 0 
11.  Chojny 29.395  9 0 0 
12.  Rokicie 16.082  5 2 1 
13.  Górniak 17.568  4 0 1 
14.  Piastów-Kurak 19.212             14 0 0 
15.  Chojny-Dąbrowa 45.828  7 0 0 
16.  Wiskitno   2.533             10 0 0 
17.  Złotno   5.894             16 2 0 
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18.  Zdrowie-Mania   2.606  9 0 0 
19.  Karolew-Retkinia Wschód 36.125             35 0 0 
20.  Retkinia Zachód-Smulsko  24.646  8 1 1 
21.  Lublinek-Pienista   3.021             10 0 0 
22.  Stare Polesie 32.599             10 0 0 
23.  Koziny 10.105             22 0 0 
24.  im. Józefa Montwiłła             

-Mireckiego 
  1.666             20 1 0 

25.  Katedralna 37.483             19 0 2 
26.  Śródmieście-Wschód 18.711             21 0 1 
27.  Dolina Łódki   1.403  5 0 1 
28.  Nowosolna   2.551             11 1 0 
29.  Mileszki   1.269  3             13 0 
30.  Olechów-Janów 16.539  2 5 0 
31.  Zarzew 18.936  1 9 3 
32.  Stary Widzew 21.339  0 4 3 
33.  Stoki   9.045  0 5 0 
34.  Andrzejów   4.548  0             10 0 
35.  Widzew-Wschód 36.039  8 0 1 
36.  Nr 33     656  0 4 0 

Razem 
 

      600.926           325             57              14 

 
 
Zbiorcze wyniki konsultacji w odniesieniu do całego obszaru Miasta Łodzi: 
 
1. Liczba osób uczestniczących w konsultacjach: 400                                         

2. Liczba głosów popierających: 325                                                                                           

(81,25 % osób uczestniczących w konsultacjach)  

3. Liczba głosów przeciwnych: 57   

      (14,25 % osób uczestniczących w konsultacjach)  

4. Liczba głosów wstrzymujących się: 14 

      (3,50 % osób uczestniczących w konsultacjach) 

5. Liczba głosów nieważnych: 4 
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6. ZGŁOSZONE OPINIE, WNIOSKI I UWAGI DO KONSULTOWANYCH 
PROPOZYCJI ZMIAN W STATUTACH OSIEDLI (ujęte według systematyki przepisów 
zawartych w statutach). 

1. Dotyczy § 5 lit. i:  

1)  osiedle nie powinno opiniować sprawozdania z wykonania budżetu Miasta w zakresie 
     zadań własnych realizowanych przez właściwą Delegaturę Urzędu Miasta Łodzi, bo                  
     nie daje to żadnych rezultatów. Natomiast zasadne jest, aby projekt budżetu Miasta               
     w zakresie zadań własnych był opiniowany przez Osiedle, a jego 
     wykonanie przez Osiedle ocenione; 
2) proponowany przepis jest zbędny, ponieważ powinno się opiniować projekt budżetu,                   
     a nie jego wykonanie.  
 
2. Dotyczy § 6: 

1)  proponowany przepis powinien być bardziej szczegółowy, określać termin w jakim to 
 uzasadnienie organ winien przedstawić; 

2)  „W przypadku,  gdy  właściwy  organ  Miasta nie uwzględnił zgłoszonych opinii, 
wniosków, postulatów, winien przedstawić uzasadnienie takiej decyzji, a Osiedlu 
przysługuje możliwość odwołania się do Rady Miejskiej w Łodzi” [cytat                        
z konsultowanych przepisów statutów jednostek pomocniczych] - przepis taki nie 
rozwiązuje problemów Rad Osiedli, gdyż jedynym argumentem do odmowy jest brak 
środków finansowych; 

3)  zmiany dotyczą jedynie konieczności uzasadnienia w przypadku, gdy organ Miasta nie 
uwzględni zgłoszonych opinii. 

 
3. Dotyczy § 7a: 

1) wniosek o doprecyzowanie i zweryfikowanie § 7a w następujących kwestiach: 
1. sposobu realizacji zadania przez Radę Osiedla (na podstawie zarządzenia Prezydenta 

Miasta bądź uchwały Rady Miejskiej), 
2. § 7a pkt 1 - propozycja zastąpienia wyrazów: „prace remontowe gimnazjów, szkół 

podstawowych, przedszkoli i żłobków” wyrazami: „prace remontowe samorządowych 
placówek oświatowych podległych Miastu”, 

3. § 7a pkt 5 - propozycja zmiany wyrazów na: „poprawa stanu bezpieczeństwa, ładu  
i porządku (komunikacja oraz czystość)”, 

4. § 7a pkt 7 - propozycja zmiany wyrazów na: „działalność kulturalna i rekreacyjno                        
-sportowa”, 

5. § 7a ust. 4 i 5 - wniosek o doprecyzowanie z jakich środków będą finansowane zadania 
przechodzące na następny rok budżetowy, 

2) wniosek o nadanie kompetencji decyzyjnych - Rada Osiedla chce współuczestniczyć 
w przygotowaniu studium i planów zagospodarowania przestrzennego; 

3) wniosek o dopisanie pkt 8 w § 7a w brzmieniu: „inwestycje drogowe”; 
4) wniosek o poszerzenie kompetencji decyzyjnych Rad Osiedli przy wyborze zadań  

o inwestycje; 
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5) uwaga - wprowadzenie kompetencji decyzyjnych w tylu dziedzinach wymaga zbyt wielu 
zmian decyzyjnych w zakresie finansowym, organizacyjnym i informatycznym, aby 
Osiedle stało się organem decyzyjnym a nie figurantem. Jak można decydować  
np. o remoncie szkoły, przedszkola czy żłobka, kiedy środki finansowe są ulokowane w 
innej instytucji. Przerzucenie tych środków do osiedla spowodowałoby niepotrzebną                        
i kosztowną rozbudowę administracji Osiedla, która w obecnej strukturze nie jest 
przygotowana do prawidłowego działania w nowych warunkach. Proponowane procedury 
wymagają czasu, co wydłuży czas realizacji. Osiedle w aktualnej strukturze może jedynie 
być wnioskodawcą nowych zamierzeń, które wypłyną z potrzeby mieszkańców i instytucji 
mieszczących się w granicach Osiedla. Może opiniować wnioski i być inspiratorem 
działań, które zostaną zgłoszone przez szkoły, przedszkola i żłobki. Nie powinno 
podejmować decyzji nie posiadając mocy sprawczej, bo przyniesie to więcej szkody niż 
pożytku; 

6) uwaga dot. § 7a - [zawiera] błędy formalne; 

7) wniosek dot. konieczności sprecyzowania pojęć „ogródki jordanowskie” i „zieleńce”                     
- pojęcia te są znacznie zawężone w stosunku do pojęć stosowanych w dotychczasowych 
przepisach, brak kompatybilności przepisów § 7a i § 5 pkt 13 i 15 d; 

8) wniosek o doprecyzowanie określeń w § 7a ust. 1 pkt 3, 6 i 7;  

9) wniosek dot. § 7a ust. 1 pkt 1 - prace remontowe należy rozszerzyć o remonty przedszkoli               
i żłobków w budynkach innych niż gminne, z wyłączeniem prywatnych; 

10) przepis ujęty w § 7a ust. 1 jest nietrafiony, bo co to znaczy  kompetencje  decyzyjne; 
11) przepis o wskazywaniu inwestycji jest zbędny - zapis o zadaniach inwestycyjnych już jest 

w uchwale Rady Miejskiej w Łodzi z dnia 13 kwietnia 2005 r.; 
12) § 7a ust. 2 - dotychczasowy przepis należy uzupełnić o sformułowanie, z którego będzie 

wynikać, iż przedstawiciele jednostek pomocniczych są uprawnieni do ustalania zasad 
konstruowania  algorytmu; 

13) w § 7a  ust.  4 - wyrazy: „po rozeznaniu potrzeb” zastąpić wyrazami: „po 
przeprowadzeniu konsultacji społecznych z mieszkańcami” oraz w § 12 dodać nowy  
ust. 3 w brzmieniu: „3. Rada Osiedla ma prawo, a Urząd Miasta  ma obowiązek, na 
wniosek Rady Osiedla zapewnić wsparcie merytoryczne  i osobowe w zakresie 
prowadzonych z ramienia Rady Osiedla  konsultacji  społecznych.”. 
Uzasadnienie: „Z uwagi, że od dnia 31 marca 2010 r. funkcjonuje w Łodzi Regulamin 
Konsultacji Społecznych uważamy za wskazaną jego realizację na gruncie lokalnym. 
Według nas zmiana ta zapewni organizację konsultacji społecznych na łódzkich 
osiedlach, a dzięki temu:  

-  umożliwi uwzględnienie potrzeb i priorytetów mieszkańców przy planowaniu działań 
 inwestycyjno-remontowych na łódzkich osiedlach, 

-  przyczynić się może do wzrostu odpowiedzialności i zaangażowania mieszkańców                 
   w troskę o dobro wspólne; 
-  doprowadzić może do rzetelnej dyspozycji środkami publicznymi (finansowane będą 
    projekty rzeczywiście potrzebne mieszkańcom); 
-   wypromujemy pozytywny wizerunek Rad Osiedli wśród łodzian”. 
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4. Dotyczy § 7b: 

Uwaga - [jest to] przepis martwy. 

5. Dotyczy § 17: 

1)  propozycja zmiany przepisu § 17 ust. 3a: „Zarząd Osiedla podaje do wiadomości 
mieszkańców informacje dotyczące:” na przepis: ”Zarząd Osiedla udostępnia informacje 
zainteresowanym mieszkańcom na temat:”;  

2) wniosek o to, aby Rady Osiedla mogły inwestować nie tylko na terenach gminy; 
3) wniosek o dopisanie do statutu, aby Rada Osiedla, tak jak Zarząd Osiedla, sporządzała 

roczne sprawozdanie z działalności, 
4) wniosek dot. § 17 pkt 3a - propozycja podawania informacji do wiadomości mieszkańców 

poprzez prowadzenie gazetki osiedlowej, tablicy ogłoszeń przy siedzibach Rad Osiedli                        
i w Delegaturach oraz udzielania odpowiedzi na zebraniach Rady.  

6. Dotyczy § 20: 
Wniosek o wprowadzenie nowego brzmienia § 20: „Po upływie kadencji Rady Osiedla, 
Zarząd Osiedla oraz Rada Osiedla działa do dnia ukonstytuowania się nowego Zarządu                     
i nowej Rady.”  

7. Dotyczy Zasad i trybu wyborów do Rady Osiedla (załącznik nr 3 do statutów osiedli): 

1) wniosek o połączenie wyborów do jednostek pomocniczych z wyborami samorządowymi; 
2) załącznik nr 3 - § 4 ust. 2 - przepis nieprawdziwy, gdyż w Statucie Miasta Łodzi jest 

zupełnie inny przepis. Podobny w formie, ale nie taki sam. Nie można „przekręcać” 
przepisów na swój użytek; 

3) wybory do jednostek pomocniczych Miasta Łodzi powinny odbywać się w połowie 
kadencji Rady Miejskiej. 
 

8.  Pozostałe wnioski i uwagi w sprawie zmian w statutach osiedli: 

1) wszystkie proponowane zmiany będą skutkowały zwiększeniem biurokracji oraz zwiększą 
intensywność kontaktów pomiędzy jednostką pomocniczą a Delegaturą;  

2) wszystkie zmiany teoretycznie dają jednostce większe możliwości, ale faktycznie część 
przepisów ogranicza działania Rady Osiedla; 

3) wskazana jest konsultacja zadań z administracją nieruchomościami, by wzajemnie się 
uzupełniać i razem realizować najważniejsze zadania;  

4)  już w 2006 r. wprowadzone zostały uchwały, które pozwalają Radom realizować swoje 
zadania. Duży sprzeciw wzbudza brak aktów wprowadzających (szczególnie dotyczy to  
§ 7a pkt 1). Nie ma żadnych narzędzi do realizacji wyszczególnionych zadań. Projekt tych 
zmian jest wzorowany na projekcie poznańskim, tylko jest to projekt niedopracowany  
i wybiórczy. Pewne punkty są zaczerpnięte z projektu poznańskiego, ale przez to, że są to 
fragmenty, całość (w połączeniu z projektem łódzkiego statutu) nie współgra ze sobą;  

5)  Rady Osiedla powinny przeprowadzać konsultacje w ramach zadań rankingowych.             
W ustaleniu poprawnej kolejności powinny liczyć się głosy mieszkańców, którzy razem                
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z Radami Osiedli będą decydować o najpilniejszych potrzebach. Należałoby więc 
powiadomić jak najwięcej osób o takich konsultacjach społecznych prowadzonych przez 
wybrana Radę. Gdyby zaistniała potrzeba, Delegatura objęta właściwością danej Rady 
pomogłaby obsłużyć takie spotkanie;  

6) na podstawie przedstawionych zmian do statutu, należy przypuszczać, że mniejsze Rady 
będą miały zmniejszone środki do wykorzystania z algorytmu;   

7) w dniu 04. 10. 2008 r. na posiedzeniu wyjazdowym Komisji Jednostek Pomocniczych 
Miasta p. Marcin Bugajski zaznaczył, że w przyszłych statutach znajdzie się następujący 
przepis: „Rady Osiedli będą mogły współpracować ze Spółdzielniami Mieszkaniowymi  
i finansowo wspierać zadania inwestycyjne na zasadzie partnerstwa publiczno-prawnego 
[publiczno-prywatnego]” Przepis ten powinien był się znaleźć w projekcie nowego statutu; 

8) propozycja wprowadzenia przepisu dotyczącego obowiązkowego zapraszania 
przedstawicieli jednostek  pomocniczych do „komisji” opiniującej wycinkę drzew;  

9) w statutach przyszłych Rad Osiedli powinno się zapisać, żeby działania na rzecz osób 
starszych były jeszcze szersze, żeby Rada Osiedla mogła organizować im np. wycieczki, 
które bardzo integrują społeczeństwo, na osiedlach brakuje miejsc, gdzie mogliby się 
spotykać starsi ludzie po to, żeby wspólnie spędzić miło czas i np. zagrać w brydża  
czy w szachy;  

10) wniosek o zmianę przepisu § 15 pkt. 9 - członkowie Zarządu Osiedla, Sekretarz Osiedla             
i Skarbnik Osiedla powinni być wybierani ze składu Rady Osiedla (większe 
zaangażowanie w sprawy lokalnej społeczności); 

11) wniosek o zmianę w statucie - struktury Rady Osiedla (członkowie Zarządu Osiedla, 
Sekretarz Osiedla i Skarbnik Osiedla ) winny być wybierane z grona 22 członków; 

12)  wniosek - inwestycje realizowane na terenie Osiedla powinny posiadać akceptację Rady 
Osiedla od momentu opracowania koncepcji aż do odbioru inwestycji; 

13) wniosek - przedstawiciele Rady Osiedla powinni kontrolować jakość używanego 
materiału do wykonania inwestycji; 

14) wniosek - studium uwarunkowań  i kierunków zagospodarowania przestrzennego Miasta 
Łodzi oraz plany zagospodarowania przestrzennego dla wybranych obszarów mogą być 
uchwalone po  akceptacji przedstawicieli samorządu z danego terenu (Osiedla); 

15)  propozycja nadania kompetencji kontrolnych Rad Osiedli nad jednostkami 
organizacyjnymi Miasta;  

16) inwestycje na danym Osiedlu mające wpływ na środowisko powinny przed realizacją        
posiadać akceptację Rady Osiedla 

17) środki przyznawane i wyodrębniane w ramach zadań realizowanych przez poszczególne 
komórki organizacyjne Urzędu Miasta Łodzi lub jednostki organizacyjne Miasta winny  
podlegać akceptacji Rady Osiedla z terenu, na którym są one realizowane już w trakcie  
tworzenia planów zadań; 

18)  potrzeba konsultacji z Radami Osiedli planów zadań przewidywanych do realizacji przez 
poszczególne komórki organizacyjne Urzędu Miasta Łodzi lub jednostki organizacyjne 
Miasta ze środków innych niż  przyznawane i wyodrębniane dla danych Rad Osiedli                  
- zasada „nic o nas bez nas”; 
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19) w sprawach dotyczących Osiedla wydziały Urzędu Miasta Łodzi powinny brać pod 
uwagę opinie samorządów z tego terenu - już na poziomie tworzenia planów, działań lub 
podjęcia decyzji. Zbyt często Rady Osiedla mogą tylko albo zaakceptować dane 
działania, albo się z nimi nie zgadzać, bowiem na dyskusje i rozwiązania alternatywne 
nie ma już czasu;   

20)  powołanie Rady „nadzorczej” działającej na podstawie odrębnego statutu, w skład której 
wejdą przedstawiciele poszczególnych Rad Osiedli, która mogłyby nadzorować 
działalność Delegatury Urzędu Miasta Łodzi, na terenie której działają, oraz jednostek 
organizacyjnych Miasta; 

21)  obowiązkowa akceptacja dla rozwiązań ujętych w projekcie technicznym oraz wpływ na  
wybór najkorzystniejszej oferty; 

22) uwagi dot. zmian w statutach Rad Osiedli - w przyszłości, podczas prac nad zmianami 
ustawy samorządowej:  

 - w § 11 ust. 1 dokonać zmiany uwzględniającej stan ilości członków Rady, jak                        
   w statucie obowiązującym w poprzedniej kadencji, tj. 28 członków,  

 - w § 15 ust. 2  dokonać zmiany uwzględniającej stan ilości członków Zarządu, jak  
   w statucie obowiązującym w poprzedniej kadencji, tj. 5 - 7 członków. 
Ograniczenia ilości członków Rady do 21, a członków Zarządu do 3 - 5 działaczy, 
wykonujących swoje obowiązki społecznie, było nieuzasadnione i sprzeczne z ideą 
samorządności. Proponowane zmiany w statucie zwiększają zakres obowiązków Rad  
i Zarządów Osiedla. W przypadku, gdy większość członków Rady pracuje zawodowo, 
obecna ilość członków nie zapewni właściwego realizowania postanowień statutu. 

23) propozycja dopisania w statutach paragrafu, że Rady Osiedla mogą wnioskować  
o wyciągnięcie konsekwencji w stosunku do pracowników Administracji 
Nieruchomościami za złą pracę. 

7.  INNE UWAGI: 
 

1) propozycja podjęcia inicjatywy ustawodawczej mającej na celu zmianę ustawy                        
o samorządzie gminnym w takim zakresie, aby jednostki pomocnicze otrzymały 
osobowość prawną;  

2) aktywizowanie mieszkańców poprzez włączenie ich w proces zarządzania miastem; 
potrzebne są środki na uświadomienie społeczeństwu co to są  Rady Osiedli i jakie mają 
spełniać zadania; 

3)  propozycja przeprowadzenia konsultacji z jednostkami pomocniczymi w sprawie 
planowanych inwestycji, również tych, które terytorialnie nie dotyczą danej jednostki, ale 
mogą oddziaływać ekologicznie na więcej niż jedno Osiedle (przykład: Hala Targowa 
„Pol-Targ” przy ul. Maratońskiej 24/32 znajduje się na terenie Osiedla Retkinia Zachód                       
-Smulsko w miejscu neutralnym dla mieszkańców, tzn. na obrzeżach osiedla po 
przeciwległej stronie zabudowy blokowej, nie powoduje uciążliwości dla mieszkańców,  
natomiast inwestycja ta ma bezpośrednie oddziaływanie dla mieszkańców sąsiedniego 
Osiedla Lublinek-Pienista, tzn. został zmieniony układ  chodników prowadzących                       
z osiedla do przystanku autobusowego, przystanek autobusowy został przesunięty                       
w miejsce mniej dogodne dla mieszkańców); 



 9

4)  zwiększenie algorytmu dla Rad Osiedli;   
5)  powołanie osoby odpowiedzialnej za sprawozdanie z budżetu [jednostek pomocniczych];  
6)  zatrudnienie urzędnika na okres dwóch lat, który zajmowałby się wszystkimi sprawami 

związanymi z funkcjonowaniem Rady Osiedla (wzorem projektu poznańskiego). 
Pracownik ten będzie hamował zamierzenia, które z oczywistych względów nie będą 
mogły być zrealizowane;  

7)  wniosek o stworzenie strony internetowej oddzielnej dla każdej Rady Osiedla; 
8)  wniosek o zmniejszenie ilości Rad Osiedli - propozycja by Rad Osiedli było tyle,  

 ile Delegatur (5); 
9)  wniosek o zwiększenie liczby jednostek pomocniczych na terenie Miasta (zbyt duży 

  obszar działania dla jednej Rady Osiedla);  
10)  liczba Rad Osiedli powinna zostać niezmieniona; 

11)  wniosek o zwiększenie swobody działania, uprawnień Rady Osiedla; 
12) zarzut w sprawie zbyt małego zainteresowania Radnych Rady Miejskiej w Łodzi 

sprawami mieszkańców; 
13) wniosek o podniesienie diety członka Rady Osiedla, podniesienie rangi 

przewodniczącego poprzez wyższe uposażenie; 
14)  obowiązek prowadzenia przez poszczególne Rady Osiedla strony internetowej:  

Na oficjalnej stronie osiedla, oprócz podstawowych danych informacyjnych, powinno 
być wymagane umieszczenie i aktualizowanie m.in.: 
- składu i obowiązków Rady Osiedla, 
- uchwał, rozporządzeń itp. przyjętych przez Radę Osiedla, 
- sprawozdań finansowych, 
- planowanych inwestycji na dany okres. 
Obowiązkowe powinno być również forum internetowe. Powyższa strona powinna  
(w celu zmniejszenia kosztów) zostać umieszczona na serwerach Urzędu Miasta, 
administrowaniem strony i moderowaniem forum powinna zajmować się Rada Osiedla, 
która na prowadzenie WWW [strony internetowej]  mogłaby uzyskiwać dochody  
z reklam (szczegółowo sprecyzowane w uchwale Rady Miejskiej o ich umieszczaniu  
i zakresie); 

15)  obowiązek wydawania gazetki informacyjnej dla mieszkańców osiedla: Rady Osiedla 
powinno obowiązywać wydawanie (raz na pół roku lub częściej) gazetki osiedlowej,                
w której zawarte powinny być skrócone wersje informacji zawartych na stronie 
internetowej, co zostało zrobione i jakie są najbliższe plany. Publikacja (skierowana 
bardziej dla osób niekorzystających z Internetu) mogłaby być roznoszona przez 
gospodarzy domów. Koszty wydruku powinny zmieścić się w sprzedanej powierzchni 
reklamowej publikacji (oczywiście również powinno to być szczegółowo sprecyzowane 
w uchwale); 

16) w Radach Osiedla powinny zostać utworzone komisje do poszczególnych zadań, które 
miałyby obowiązek dokonywania przeglądów i sprawozdań z pełnionych obowiązków.                       
Dla przykładu: komisja do prac remontowych gimnazjów, szkół podstawowych, 
przedszkoli i żłobków. Osoby z ww. komisji wraz z dyrektorem placówki, powinny 
posiadać obowiązek okresowego dokonania przeglądu powyższych obiektów                       
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i przedstawienia sprawozdania. Dzięki takim działaniom można dokonać uszeregowania 
najbardziej potrzebnych działań jak i również dokonać oceny działania danej placówki. 
Podobne komisje powinny powstać dla parków, placów zabaw itp.; 

17) stworzenie procedur pozwalających Radom Osiedla na zakładanie specjalnych kont dla 
projektów publicznych na osiedlu: założenie rachunku bankowego na konkretny 
publiczny projekt pozwoliłoby na finansowanie małych obywatelskich inwestycji, na 
których zależy określonej grupie mieszkańców. Powyższe konto mogłoby zostać 
utworzone na daną inwestycje tylko wówczas, gdy Rada Osiedla uzyskałaby wszystkie 
pozwolenia wymagane prawem i akceptację Urzędu Miasta. Obowiązkiem Miasta Łodzi 
byłoby zagwarantowanie, powiedzmy 30 %, środków w danym projekcie. Wszystkie tego 
typu akcje mogłyby wychodzić np. z forum internetowego, należałoby dokładnie 
opracować formy finansowania danego przedsięwzięcia; 

18) propozycja systematycznego spotykania się przedstawicieli samorządów lokalnych                       
   z Prezydentem Miasta Łodzi  i Przewodniczącym Rady Miejskiej; 

19)  forma przyznawania algorytmu powinna pozostać niezmieniona;  
20)  należy zwiększyć algorytm dla Rad Osiedli; 
21) [należy wprowadzić] obowiązkowy i czynny udział przedstawicieli jednostek 

pomocniczych w pracach komisji Rady Miejskiej w Łodzi, na których omawiane są  
sprawy danego Osiedla; 

22) należy stworzyć możliwości prawne i finansowe zatrudniania pracownika etatowego  
w Radzie Osiedla wyłącznie do obsługi danej Rady. Wymiar czasu pracy takiego 
pracownika byłby zależny od wielkości Rady i jej potrzeb; 

23) pytanie stawiane uczestnikom konsultacji jest źle sformułowane - nie ma możliwości  
 częściowej akceptacji proponowanych zmian w statucie Osiedla;   

24)  brak zainteresowania konsultacjami ze strony Rady Miejskiej - brak jej przedstawiciela 
na konsultacjach w siedzibie Rady Osiedla Zarzew; 

25)  brak decyzji dotyczącej działania Rad Osiedli lub zawieszenia działalności Rad Osiedli; 
26)  radni Rady Miejskiej powinni uczestniczyć w posiedzeniach Rady Osiedla przynajmniej 

 raz na kwartał; 
27) propozycja kontroli działań wydziałów Urzędu Miasta Łodzi i Delegatury w zakresie 

realizacji zadań dotyczących Osiedla; 
28)  zmiany w statutach mają jedynie charakter „kosmetyczny”: nie zwiększają kompetencji 

Rady Osiedla, ale zawężają możliwości decyzyjne Rad Osiedli, zwłaszcza w zakresie 
inwestycji; 

29) prezydenci Miasta Łodzi winni bezwzględnie odpowiadać na pisma kierowane przez  
   przedstawicieli samorządów lokalnych. 
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Uzasadnienie 
 
 
 Rada Miejska w Łodzi uchwałą Nr LXXXIII/1453/10 z dnia 31 marca 2010 r. 
zarządziła przeprowadzenie konsultacji z mieszkańcami Miasta Łodzi, których przedmiotem 
był projekt zmian w statutach osiedli. 
 Prezydent Miasta Łodzi powołał Miejską Komisję ds. Konsultacji oraz określił 
harmonogram konsultacji, które przeprowadzone zostały w okresie od 22 kwietnia 2010 r. do 
24 maja 2010 r.  
 W przedłożonym projekcie uchwały, zgodnie z dyspozycję zawartą w § 7 uchwały Nr 
XXI/412/99 Rady Miejskiej w Łodzi z dnia 22 września 1999 r. w sprawie ogólnych zasad 
i trybu przeprowadzania konsultacji z mieszkańcami Miasta Łodzi, zmienionej uchwałą Nr 
XXVII/549/99 Rady Miejskiej w Łodzi z dnia 15 grudnia 1999 r., Rada Miejska w Łodzi 
podaje do publicznej wiadomości opinie i wnioski wynikające z przeprowadzonych 
konsultacji. 


